

# 计算语言学教育部重点实验室 2014 成果清单

## 一、论文

---

Wenzhe Pei, Tao Ge and Baobao Chang, Max-Margin Tensor Neural Network for Chinese Word Segmentation, Proceedings of the 52nd Annual Meeting of the Association for Computational Linguistics (ACL 2014), Baltimore, Maryland, USA, 2014,pp 293–303

---

Baobao Chang, Wenzhe Pei and Miaohong Chen, Inducing Word Sense with Automatically Learned Hidden Concepts, Proceedings of the 25th International Conference on Computational Linguistics (COLING 2014), Dublin, Ireland, 2014

---

Pingping Huang and Baobao Chang, SSMT: A Machine Translation Evaluation View to Paragraph-to-Sentence Semantic Similarity, Proceedings of the International Workshop on Semantic Evaluation (SemEval-2014), Dublin, Ireland, 2014

---

俞士汶, 罗凤珠, 朱学锋, 王雷, 常宝宝, 语言能力与成语知识库, 第十五届汉语词汇语义学国际研讨会 (CLSW2014), 澳门, 中国, 2014

---

---

王臻、常宝宝、穗志方, 基于分层输出神经网络的汉语语义角色标注, 第十三届全国计算语言学会议 (CCL 2014), 2014 年 10 月(《中文信息学报》, 第 28 卷, 第 6 期, 2014)

---

Miaohong Chen, Baobao Chang and Wenzhe Pei, A Joint Model for Unsupervised Chinese Word Segmentation, Proceedings of the 2014 Conference on Empirical Methods in Natural Language Processing (EMNLP 2014)

---

董秀芳.从等待义到时间指示功能的演变, 《汉语学报》2014 年第 3 期: 55-64。(与邱丽媛合写, 排名第二)

---

董秀芳.代词的主客观分工, 《语言研究》2014 年第 3 期: 39—46。2014 年 7 月。

---

董秀芳.内部结构为“程度副词+形容词”的副词的特点及其词彙化, 《汉语史研究集刊》第十七辑: 16-34 页, 巴蜀书社, 2014 年 8 月。

---

董秀芳.从存在义到不定指代义和多量义: “有 X”类词语的词汇化, 《历史语言学研究》第八辑, 商务印书馆, 2014 年 11 月:129-139。

---

董秀芳. 2+1 式三音节复合词构成中的一些问题, 《汉语学习》2014 年第 6 期:3-10。

---

Liwei Chen, Yansong Feng\*, Songfang Huang, Yong Qin, Dongyan Zhao, Encoding Relation Requirements for Relation Extraction via Joint Inference. ACL 2014: 818-827 (EI:)

---

---

Liwei Chen, Yansong Feng\*, Jinghui Mo, Songfang Huang, Dongyan Zhao, Joint Inference for Knowledge Bases Population. To appear in Proceedings of EMNLP 2014, 2014-10

---

Jinghui Mo, Yansong Feng\*, Aixia Jia, Songfang Huang, Yong Qin, Dongyan Zhao, Community-based Matrix Factorization for Scalable Music Recommendation on Smartphones. ICME 2014. (EI:)

---

Jinghui Mo, Yansong Feng\*, Dongyan Zhao: A Robust Audio Similarity Estimation Method for Audio Alignment in Mobile Karaoke Apps. ICMR 2014: 495-498 (EI: 20141917706639) (short paper)

---

Kun Xu, Sheng Zhang, Yansong Feng\* and Dongyan Zhao, Answering Natural Language Questions via Phrasal Semantic Parsing, NLPCC 2014, 2014-12 (Best Student Paper Award)

---

Bingfeng Luo, Huanquan Lu, Yigang Diao, Yansong Feng\* and Dongyan Zhao, Detect Missing Attributes for Entities in Knowledge Bases via Hierarchical Clustering, in Proceedings of NLPCC 2014, 2014-12 (Best Paper Award 提名)

---

Sujian Li, Liang Wang, Ziqiang Cao, Wenjie Li, Text-level discourse dependency parsing, Baltimore, U.S., June 22-25, pages 25-35, Proceedings of the 52nd Annual Meeting of the Association for Computational Linguistics (ACL 2014).

---

---

Yanran Li, Sujian Li\*, Query-focused Multi-document Summarization: Combining Topic Modeling with Graph-based Semi-supervised Learning, Coling 2014. The 25th International Conference on Computational Linguistics, Pages 1197-1207, Dublin, Ireland. Aug. 23-29.

---

Ziqiang Cao, Sujian Li\*, Heng Ji, Joint learning of Words, terms and keywords. Proceedings of the 2014 Conference on Empirical Methods in Natural Language Processing (EMNLP). Pages 1774-1778. Doha, Qatar. Oct.26-29, 2014.

---

Qi Li, Heng Ji, Yu Hong, Sujian Li, Constructing Information Networks Using One Single Model, EMNLP 2014. Oct.26-29, 2014.

---

汪梦翔, 王厚峰, 刘扬, 饶琪. 汉语动词资源馆的构建, 中文信息学报, 2014 (6) .

---

刘艳敏, 刘扬, 汪梦翔. “价”的界定与汉语形容词配价描述的系统实现, 第十五届汉语词汇语义学研讨会 (CLSW2014), 中国澳门, 2014.

---

The Processing of Dummy Verbs in Semantic Role Labeling. M. X. Wang, Y. Liu, H. F. Wang, CLSW2014, Macao, China, 2014.

---

---

Zhifang Sui, The Construction of Language Resource and Knowledge Base for Chinese Language Computing, The Third CIPS-SIGHAN Joint Conference on Chinese Language Processing, CLP2014, Wuhan, 2014.10

---

王臻、常宝宝、穗志方, 基于分层输出神经网络的汉语语义角色标注, 第十三届全国计算语言学会议 (CCL 2014), 2014 年 10 月 (《中文信息学报》, 第 28 卷, 第 6 期, 2014)

---

Duan Huiming, Zhifang Sui, Tao Ge, The CIPS-SIGHAN CLP 2014 Chinese Word Segmentation Bakeoff, The Third CIPS-SIGHAN Joint Conference on Chinese Language Processing, 2014

---

Ting song Jiang, Lei Sha, Zhifang Sui, Event Schema Induction Based on Relational Co-occurrence over Multiple Documents, The conference on Natural Language Processing and Chinese Computing, NLPCC 2014, Shenzhen, 2014.12

---

黄哲, 段菽宇、孙斌. 分布式图计算模型及其在链接分析上的应用. 第 20 届全国信息检索学术会议论文集. 中国昆明, 2014.

---

Weiwei Sun, Yantao Du, Xin Kou, Shuoyang Ding and Xiaojun Wan. 2014. Grammatical Relations in Chinese: GB-Ground Extraction and Data-Driven Parsing. ACL.

---

---

Yantao Du, Fan Zhang, Weiwei Sun and Xiaojun Wan. 2014. Peking: Profiling Syntactic Tree Parsing Techniques for Semantic Graph Parsing. SemEval.

---

Xu Sun. Structure Regularization for Structured Prediction. In Advances in Neural Information Processing Systems (NIPS). 2402-2410. 2014.

---

Xu Sun, Wenjie Li, Houfeng Wang, Qin Lu. Feature-Frequency-Adaptive Online Training for Fast and Accurate Natural Language Processing. Computational Linguistics. 40(3): 563-586. MIT Press. 2014.

---

Su Yan and Xiaojun Wan. SRRank: Leveraging Semantic Roles for Extractive Multi-Document Summarization. Accepted by IEEE/ACM Transactions on Audio, Speech, and Language Processing (TASLP), 2014.

---

Xiaojun Wan and Jianmin Zhang. CTSUM: Extracting More Certain Summaries for News Articles. In SIGIR2014. (Full Oral paper)

---

Xuewei Tang, Xiaojun Wan, Xun Zhang. Cross-language Context-Aware Citation Recommendation in Scientific Articles. In SIGIR2014. (Full Oral paper)

---

---

Shiyang Wen and Xiaojun Wan. Emotion Classification in Microblog Texts Using Class Sequential Rules. In AAAI2014.  
(Full Oral paper)

---

Weiwei Sun, Yantao Du, Xin Kou, Shuoyang Ding and Xiaojun Wan. Grammatical Relations in Chinese: GB-Ground  
Extraction and Data-Driven Parsing. In ACL2014. (Full Oral paper)

---

Xuewei Tang and Xiaojun Wan. Learning Bilingual Embedding Model for Cross-Language Sentiment Classification.  
In WI2014. (Regular paper)

---

Yue Hu and Xiaojun Wan. Automatic Generation of Related Work Sections in Scientific Papers: An Optimization  
Approach. In EMNLP2014. (Full Oral Paper)

---

Jinge Yao, Xiaojun Wan and Jianguo Xiao. Joint Decoding for Tree-Transductive Sentence Compression. In EMNLP2014.  
(Short Oral Paper)

---

Xiaojun Wan and Fang Liu. WL-Index: Leveraging Citation Mention Number to Quantify an Individual's Scientific  
Impact. To appear in Journal of the American Society for Information Science and Technology (JASIST).

---

范超, 王厚峰, 社交网络中的社团结构挖掘, 中文信息学报, 2014 (01)

---

---

Qing Zhang,Houfeng Wang Collaborative Topic Regression with Multiple Graphs Factorization for Recommendation in Social Media. the 25th International Conference on Computational Linguistics (COLING 2014), 2014/8/23-2014/8/29, pp 233-244, 都柏林, 2014/06/21

---

Longkai Zhang,Houfeng Wang. Go Climb a Dependency Tree and Correct the Grammatical Errors the Proceedings of the 2014 Conference on Empirical Methods in Natural Language Processing (EMNLP2014), 2014/10/25-2014/10/29, 多哈, 2014/9/15

---

Longkai Zhang,Houfeng Wang,Xu Sun. Coarse-grained Candidate Generation and Fine-grained Re-ranking for Chinese Abbreviation Prediction. Proceedings of the 2014 Conference on Empirical Methods in Natural Language Processing (EMNLP2014), 2014/10/25-2014/10/29, 多哈, 2014/9/15

---

Longkai Zhang,Li Li,Houfeng Wang,Xu Sun. Predicting Chinese Abbreviations with Minimum Semantic Unit and Global Constraints. The 2014 Conference on Empirical Methods In Natural Language Processing (EMNLP 2014), 2014/10/25-2014/10/29, 多哈, 2014/9/15

---



---

Xiaodong Zhang, Houfeng Wang. A Fast and Effective Method for Clustering Large-Scale Chinese Question Dataset. The 3rd CCF International Conference on Natural Language Processing and Chinese Computing(NLPCC 2014), 2014/12/5-2014/12/9, pp 345-356, 深圳, 2014/9/25

---

Guangyi Li, Houfeng Wang. Automatic Keyword Extraction Using Phrase-based TextRank with Domain Knowledge. The 3rd CCF International Conference on Natural Language Processing and Chinese Computing(NLPCC 2014), 2014/12/5-2014/12/9, pp 403-413, 深圳, 2014/9/25

---

汪梦翔, 王厚峰, 刘扬, 饶琪, 汉语动词资源馆(Chinese Verb Library)的构造. 中文信息学报, 2014 (6)

---

汪梦翔, 王厚峰, 刘扬, 张龙凯. 现代汉语“对象格”自动识别研究. 计算机工程与应用, 2014(08)

---

保留入声的汉语方言 《贺州学院学报》2014 年第 4 期

---

“甘薯”及其他 见《承泽堂方言论丛》(语文出版社 2014 年, 北京)

---

番薯的词汇地理学研究(跟倪志佳合作) 《现代语言学》(OA 期刊)2014 年第 1 期

---

汉语方言里的拾取义动词(下) 《民俗典籍文字研究》第 13 辑, 商务印书馆 2014 年

---

---

吴语里的“鲞”(虹) 《长江学术》2014 年第 3 期

---

汉语方言里的“挑”(跟陈稚瑶合作) 《现代语言学》(OA 期刊)2014 年第 3 期

---

袁毓林。《汉语名词物性结构的描写体系和运用案例》，《当代语言学》2014 年第 1 期，第 31-48 页。

---

袁毓林、詹卫东、施春宏。《汉语“词库—构式”互动的语法描写体系及其教学应用》，《语言教学与研究》2014 年第 2 期，第 17-25 页。中国人民大学复印报刊资料《语言文字学》2012 年第 3 期，第 22-30 页。全文转载。

---

袁毓林。《谨慎使用高引用指数 改进定量评价》，《中国社会科学报》2014 年 4 月 9 日，期刊 B04。中国人民大学复印报刊资料《社会科学总论》2014 年第 2 期，第 78-79 页。全文转载。

---

袁毓林。《面向计算的认知语言学研究概观》，北京师范大学文学院主办《励耘学刊·语言卷》2013 年第 2 辑，第 29-50 页。学苑出版社，2014 年 4 月出版。

---

袁毓林。《“怀疑”的意义引申机制和语义识解策略》，《语言研究》2014 年第 3 期，第 1-12 页。

---

魏雪、袁毓林。《基于规则的汉语名名组合的自动释义研究》，《中文信息学报》2014 年第 3 期，第 1-10 页。

---

袁毓林。《概念驱动和句法制导的语句构成和意义识解——以“白、白白(地)”句的语义解释为例》，《中国语文》2014 年第 5 期，第 402-417 页。中国人民大学复印报刊资料《社会科学总论》2015 年第 1 期。

---

---

袁毓林、曹宏、谢成名。《词汇本体知识及其在信息检索中的应用》，《苏州大学学报》（哲学社会科学版），2014年第5期，第149-158页。

---

袁毓林、李强。《怎样用物性结构知识解决“网球问题”？》，《中文信息学报》2014年第5期，第1-10页。

---

袁毓林。《汉语词义识解的乐观主义取向——一种平衡义程广泛性和义面突出性的策略》，《当代语言学》2014年第4期，第379-395页。

---

李强、袁毓林。《基于物性角色的同义名词辨析方法探讨》，《世界汉语教学》2014年第4期，第519-531页。

---

袁毓林。《隐性否定动词的叙实性和极项允准功能》，《语言科学》2014年第6期，第575-585页。（实际出版时间为2015年3月）

---

Lei Zou, Kun Xu, Jeffrey Xu Yu, Lei Chen, Yanghua Xiao, Dongyan Zhao, Efficient processing of label-constraint reachability queries in large graphs, *Information Systems* 40: 47-66 (2014), SCI 000330090500004 (1.235)

---

Weiguo Zheng, Lei Zou, Xiang Lian, Huaming Zhang, Wei Wang, Dongyan Zhao, SQBC: An efficient subgraph matching method over large and dense graphs, *Information Sciences*, 2014, 261: 116-131, SCI 000331689700007 (3.893)

---

---

Lei Zou, M. Tamer Özsu, Lei Chen, Xuchuan Shen, Ruizhe Huang, Dongyan Zhao, gStore: A Graph-based SPARQL Query Engine, The International Journal on Very Large Data Bases, The VLDB Journal, 23(4): 565-590, 2014.

---

Kun Xu, Sheng Zhang, Yansong Feng, and Dongyan Zhao, Answering Natural Language Questions via Phrasal Semantic Parsing , Proceeding of NLPCC 2014, 333-344 (Best Student Papers)

---

Bingfeng Luo, Huanquan Lu, Yigang Diao, Yansong Feng, and Dongyan Zhao, Detect Missing Attributes for Entities in Knowledge Bases via Hierarchical Clustering, Proceeding of NLPCC 2014, 392-402

---

Weiguo Zheng, Lei Zou, Xiang Lian, Liang Hong, Dongyan Zhao, Efficient Subgraph Skyline Search Over Large Graphs, CIKM 2014, 1529-1538

---

Lei Zou, Ruizhe Huang, Haixun Wang, Jeffery Xu Yu, Wenqiang He, Dongyan Zhao, Natural Language Question Answering over RDF —— A Graph Data Driven Approach, SIGMOD 2014, 313-324.

---

Liwei Chen, Yansong Feng, Dongyan Zhao, Encoding Explicit Relation Requirements for Relation Extraction via Joint Inference, ACL 2014

---

---

Dong Wang, Lei Zou, Dongyan Zhao, gst-Store: An Engine for Large RDF Graph Integrating Spatiotemporal Information, EDBT/ICDT 2014

---

Liu, J., Gong, P. & Zhou, X. The association between romantic relationship status and 5-HT1A gene in young adults. *Scientific Reports*. 2014, 4, 7049

---

Hu, J., Cao, Y., Blue P. R., & Zhou, X. Low social status decreases the neural salience of unfairness. *Frontiers in Behavioral Neuroscience*. 2014, 8, 402.

---

Wu, Y., Yu, H., Yu, R., Zhou, Z., Zhang, G., Jiang, Y., & Zhou, X. Neural basis of increased costly norm enforcement under adversity. *Social Cognitive and Affective Neuroscience*. 2014, 9, 1862-1871.

---

Wang, Z., Cheng-Lai, A., Song, Y., Cutting, L., Jiang, Y., Lin, O., Meng, X., & Zhou, X. (2014). A perceptual learning deficit in Chinese developmental dyslexia as revealed by visual-texture discrimination training. *Dyslexia*. 2014, 20, 280-296.

---

Wu, F., Luo, Y., & Zhou, X. Building Chinese relative clause structures with lexical and syntactic cues: Evidence from visual-world eyetracking and reading times. *Language, Cognition and Neuroscience*. 2014, 29(10), 1205-1226.

---

---

Wang, L., Duan, Y., Theeuwes, J., & Zhou, X. Reward breaks through the inhibitory region around attentional focus. *Journal of Vision*. 2014, 14(12), 2, 1-7.

---

Gong, P., Liu, J., & Zhou, X. Serotonin receptor gene (5-HT1A) modulates alexithymic characteristics and attachment orientation. *Psychoneuroendocrinology*. 2014, 50, 274-279.

---

Leng, Y., & Zhou, X. Interpersonal relationship modulates brain responses to outcome evaluation when gambling for/against others: An electrophysiological analysis. *Neuropsychologia*. 2014, 63, 205-214.

---

Gong, P., Liu, J., Li, S., & Zhou, X. Dopamine beta-hydroxylase (DBH) gene modulates individuals' empathic ability. *Social Cognitive and Affective Neuroscience*. 2014, 9, 1341-1345.

---

Li, S., Jiang, X., Yu, H., & Zhou, X. Cognitive empathy modulates the processing of pragmatic constraints during sentence comprehension *Social Cognitive and Affective Neuroscience*. 2014, 9, 1166-1174

---

Yu, H., Hu, J., Hu, L., & Zhou, X. The voice of conscience: Neural bases of interpersonal guilt and compensation. *Social Cognitive and Affective Neuroscience*. 2014, 9, 1150-1158.

---

---

Chen, L., & Zhou, X. Fast transfer of crossmodal time interval training. *Experimental Brain Research*. 2014, 232, 1855-1864

---

Li, J., & Zhou, X. Sex, attractiveness, and third-party punishment in fairness Consideration. *PLoS ONE*. 2014, 9(4), e94004

---

Zhang, Y., Tang, A. C., & Zhou, X. Synchronized network activity as the origin of a P300 component in a facial attractiveness judgment task. *Psychophysiology*. 2014, 51, 285-289

---

Lei Zou, Ruizhe Huang, Haixun Wang, Jeffery Xu Yu, Wenqiang He, Dongyan Zhao. Natural Language Question Answering over RDF ---- A Graph Data Driven Approach, ACM SIGMOD International Conference on Management of Data, SIGMOD, 2014. 6. Lei Zou, M. Tamer Özsu, Lei Chen, Xuchuan Shen, Ruizhe Huang, Dongyan Zhao. gStore: A Graph-based SPARQL Query Engine, VLDB Journal, VLDB J, 2014.

---

Xiaochen Zhu, Shaoxu Song, Xiang Lian, Jianmin Wang, Lei Zou. Matching Heterogeneous Event Data. ACM SIGMOD International Conference on Management of Data, SIGMOD , 2014.

---

Lei Wang, Shiwen Yu, Weiguang Qu, Zhimin Wang, Houfeng Wang. A Study on Metaphors in Idioms Based on Chinese Idiom Knowledge Base. 15th Workshop, CLSW 2014, Macao, China, June 9--12, 2014, pp. 434-440

---

---

Shaoda He, Xiaojun Zou, XiaoLiu MingJing, Junfeng Hu\* . Construction of Diachronic Ontologies from People's Daily of Fifty Years, Proceedings of the 9th edition of the Language Resources and Evaluation Conference.(LREC 2014).

---

Shaoda He, Xiaojun Zou, XiaoLiu MingJing, Junfeng Hu\* . Construction of Diachronic Ontologies from People's Daily of Fifty Years, Proceedings of the 9th edition of the Language Resources and Evaluation Conference.(LREC 2014).

---

Ni Sun, Tongfei Chen, Junfeng Hu\*, Diachronic Deviation Features in Continuous Space Word Representations, Chinese Computational Linguistics and Natural Language Processing Based on Naturally Annotated Big Data.

---

肖刘明镜, 周志, 邹小军, 胡俊峰\*, “一种基于本体的稿件-审阅人相关度度量方法”全国第十三届计算语言学会议 CCL2014

---

## 二、专著

---

《语言的认知研究和计算分析》（增订本），商务印书馆，2014年10月，袁毓林。

---

## 三、科研项目



| 类型           | 批准部门          | 编号           | 负责人 | 时间              | 经费    |
|--------------|---------------|--------------|-----|-----------------|-------|
| 国家自然科学基金项目   | 国家自然科学基金      | 61371129     | 吴云芳 | 2014.01-2017.12 | 80 万  |
| 自然科学基金面上项目   | 基金委           | 61370055     | 邹磊  | 2014.1-2017.12  | 73    |
| 国家 973 项目    | 国家科技部         | 2014CB340504 | 穗志方 | 2014.1-2019.12  |       |
| 科技部 863 项目   | 科技部           | 2014AA015102 | 陈晓鸥 | 2014/01-2016/12 | 57 万  |
| 国家自然科学基金青年基金 | 基金委           | 61300064     | 孙薇薇 | 2014/01-2016/12 | 23 万  |
| 国家自然科学基金（面上） | 国家自然科学基金<br>委 | 61370117     | 王厚峰 | 2014-2017       | 81 万元 |

|                         |           |               |     |                  |      |
|-------------------------|-----------|---------------|-----|------------------|------|
| NSFC 2013               | 国家自然科学基金委 | 61375074      | 穗志方 | 2014年1月-2017年12月 | 79万元 |
| 博士点基金                   | 教育部       |               | 穗志方 | 2014年1月-2017年12月 | 13万元 |
| 973 计划课题                | 科技部       | 2014CB340504  | 穗志方 | 2014年1月-2018年12月 | 490万 |
| 国家重点基础研究计划（973 计划）项目子课题 | 科技部       | 2014CB340502) | 袁毓林 | 2014年1月-2018年12月 | 50万元 |